

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရ

စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန

ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန

လိုက်နာကျင့်သုံးရန်သတ်မှတ်ချက်

အမှတ်၊ ၄ / ၂၀၁၉

နေပြည်တော်၊ ၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါဆိုလဆန်း ၉ ရက်

(၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၀ ရက်)

သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ အခွန်အမှတ်တံဆိပ် ကပ်နှိပ်ထားခြင်းမရှိသည့် သို့မဟုတ် မှန်ကန်စွာ ကပ်နှိပ်ထားခြင်း မရှိသည့် သို့မဟုတ် လွဲမှားစွာကပ်နှိပ်ထားသည့် အထူးကုန်စည်များကို အခွန်မပေးဆောင်ရသေးသော အထူးကုန်စည်များအဖြစ် သတ်မှတ်ခြင်း

၁။ ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာနသည် အထူးကုန်စည်ခွန်နည်းဥပဒေများ၊ နည်းဥပဒေ ၆၃ အရ အပ်နှင်းထားသော လုပ်ပိုင်ခွင့်ကိုကျင့်သုံး၍ အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ရန် သတ်မှတ်ထားသည့် အထူးကုန်စည်များတွင် သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ အခွန်အမှတ်တံဆိပ် ကပ်နှိပ်ထားခြင်းမရှိသည့် သို့မဟုတ် မှန်ကန်စွာ ကပ်နှိပ်ထားခြင်းမရှိသည့် သို့မဟုတ် လွဲမှားစွာကပ်နှိပ်ထားသည့် အထူးကုန်စည်များကို အခွန်မပေးဆောင်ရသေးသော အထူးကုန်စည်များအဖြစ် သတ်မှတ်အရေးယူ ဆောင်ရွက်မည်ကို ရှင်းလင်းစွာသိရှိပြီး လိုက်နာကျင့်သုံးနိုင်စေရန် ထုတ်ပြန်ရခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

သက်ဆိုင်သည့်အကြောင်းအရာ

၂။ ဤလိုက်နာကျင့်သုံးရန်သတ်မှတ်ချက်သည် အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ရန် သတ်မှတ်ထားသည့် အထူးကုန်စည်များတွင် သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ အခွန်အမှတ်တံဆိပ် ကပ်နှိပ်ထားခြင်းမရှိသည့် သို့မဟုတ် မှန်ကန်စွာကပ်နှိပ်ထားခြင်းမရှိသည့် သို့မဟုတ် လွဲမှားစွာကပ်နှိပ်ထားသည့် အထူးကုန်စည်များနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာနအနေဖြင့် မည်ကဲ့သို့ ကျင့်သုံးဆောင်ရွက်မည်ဖြစ်ကြောင်း ရှင်းလင်းထုတ်ပြန်ခြင်းဖြစ်ပါသည်။

အကျိုးသက်ရောက်သူများ

၃။ ဤထုတ်ပြန်ချက်သည် အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ရန် သတ်မှတ်ထားသည့် အထူးကုန်စည်များကို ပြည်တွင်းသို့တင်သွင်းသူ၊ ထုတ်လုပ်ရောင်းချသူ၊ ပြည်ပသို့တင်ပို့သူ အခွန်ထမ်းများနှင့် လက်ဝယ်ရှိသူ သို့မဟုတ် ပိုင်ဆိုင်သူများအပေါ် အကျိုးသက်ရောက်ပါသည်။

သက်ဆိုင်ရာ ဥပဒေ ၊ နည်းဥပဒေများနှင့် အမိန့်ကြော်ငြာစာတို့ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ

၄။ အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ရန် သတ်မှတ်ထားသည့် အထူးကုန်စည်များနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများနှင့် အမိန့်ကြော်ငြာစာတို့တွင် အောက်ပါအတိုင်း ပြဋ္ဌာန်းသတ်မှတ်ထားပါသည် -

(က) အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေအရ အခွန်မပေးဆောင်ရသေးသော အထူးကုန်စည်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အဓိပ္ပာယ်ရှင်းလင်းဖွင့်ဆိုချက်ကို အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၇၊ ပုဒ်မခွဲ (က)၊ ပုဒ်မခွဲငယ် (၃) ၏ ရှင်းလင်းချက် (က) နှင့် (ခ) တို့တွင် အောက်ပါအတိုင်း ပြဋ္ဌာန်းထားပါသည် -

(၁) ပုဒ်မ ၇၊ ပုဒ်မခွဲ (က)၊ ပုဒ်မခွဲငယ် (၃) ၏ ရှင်းလင်းချက် (က)။ အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ရောင်းချရန် သတ်မှတ်ထားသည့် အထူးကုန်စည်များဖြစ်ပါက သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ အခွန်အမှတ်တံဆိပ် ကပ်နှိပ်ထားခြင်းမရှိသည့် အထူးကုန်စည်များ၊

(၂) ပုဒ်မ ၇၊ ပုဒ်မခွဲ (က)၊ ပုဒ်မခွဲငယ် (၃) ၏ ရှင်းလင်းချက် (ခ)။ ကျန်အထူးကုန်စည်များနှင့်စပ်လျဉ်း၍ လက်ဝယ်ရှိအထူးကုန်စည်များကို သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ မှတ်ပုံတင်၍ တင်သွင်းထားခြင်းမဟုတ်သည့် အထူးကုန်စည်များ၊ တရားဝင်တင်သွင်းသူထံမှ ဝယ်ယူထားခြင်းမဟုတ်သည့် အထူးကုန်စည်များ၊ သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ မှတ်ပုံတင်၍ ထုတ်လုပ်ခြင်း၊ ထုတ်ယူခြင်းမဟုတ်သည့် အထူးကုန်စည်များ၊ တရားဝင် ထုတ်လုပ်သူ၊ ထုတ်ယူသူထံမှ ဝယ်ယူခြင်းအတွက် အခွန်ပေးဆောင်ပြီးကြောင်း အထောက်အထား ပြည့်စုံစွာ တင်ပြနိုင်ခြင်းမရှိသည့် အထူးကုန်စည်များ။

(ခ) အထူးကုန်စည်ခွန်နည်းဥပဒေများ၊ နည်းဥပဒေ ၂၅ တွင် “ဤနည်းဥပဒေများတွင် ပြဋ္ဌာန်းသတ်မှတ်ထားသည့် အခွန်အမှတ်တံဆိပ်များ ကပ်နှိပ်ရောင်းချခြင်းသည် ရောင်းချသည့်ကုန်စည်၏ အရောင်းတန်ဖိုးတွင် အခွန်အပါအဝင်ဖြစ်ကြောင်း အထောက်အထား ဖြစ်သည်” ဟု ပြဋ္ဌာန်းထားပါသည်။

(ဂ) စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန၏ ၉-၃-၂၀၁၆ ရက်စွဲပါ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ်၊ ၅၃/၂၀၁၆ နှင့် ၁၉-၆-၂၀၁၇ ရက်စွဲပါ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ်၊ ၅၉/ ၂၀၁၇ တို့ဖြင့် အောက်ပါအထူးကုန်စည်များကို အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ရောင်းချရမည့် အထူးကုန်စည်များအဖြစ် ထုတ်ပြန်သတ်မှတ်ထားပါသည် -

- (၁) စီးကရက်အမျိုးမျိုး၊
- (၂) အရက်အမျိုးမျိုး၊

- (၃) ဝိုင်အမျိုးမျိုး၊
- (၄) ဆေးပေါ့လိပ်အမျိုးမျိုး၊
- (၅) ဆေးပြင်းလိပ်အမျိုးမျိုး။

(ဃ) အခွန်မပေးဆောင်ရသေးသော အထူးကုန်စည်ကို ရရှိပိုင်ဆိုင်ထားခြင်းနှင့် သတ်မှတ် အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ရန် ပျက်ကွက်ခြင်းတို့အတွက် ပြစ်ဒဏ်များနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) နှင့် ပုဒ်မခွဲ (စ) တို့တွင် အောက်ပါအတိုင်း ပြဋ္ဌာန်းထားပါသည် -

- (၁) ပုဒ်မ ၂၂၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ)။ အခွန်မပေးဆောင်ရသေးသော အထူးကုန်စည်ကို ရရှိ ပိုင်ဆိုင်ထားခြင်းအတွက် လက်ဝယ်ထားရှိသူက ယင်းကုန်စည်တန်ဖိုး၏ ၁၀၀ ရာခိုင်နှုန်း ပေးဆောင်ရမည့်အပြင် ယင်းကုန်စည်များကို ပြည်သူ့ဘဏ္ဍာအဖြစ် သိမ်းယူခြင်း၊
- (၂) ပုဒ်မ ၂၂၊ ပုဒ်မခွဲ (စ)။ အခွန်မှတ်တံဆိပ် ကပ်နှိပ်ရောင်းချစေရမည့် အထူး ကုန်စည်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ သတ်မှတ်အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ပေးရန် ပျက်ကွက် ကြောင်း မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက စစ်ဆေးတွေ့ရှိရပါက အထူးကုန်စည် ထုတ်လုပ်သူက ယင်းသို့ ပျက်ကွက်ခြင်းအတွက် တွေ့ရှိသည့် အထူးကုန်စည် တန်ဖိုး၏ ၅၀ ရာခိုင်နှုန်း။

**လိုက်နာဆောင်ရွက်ရန် သတ်မှတ်ချက်**

၅။ အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေ၏ ရည်ရွယ်ချက်အရ အခွန်ထမ်းဆောင်သူ လုပ်ငန်းရှင်များထံမှ နိုင်ငံတော်အတွက် ရသင့်ရထိုက်သောအခွန်ငွေများ အပြည့်အဝရရှိစေရေး၊ အခွန်လွတ်ကင်းမှုမရှိစေရေး တို့အတွက် အထူးကုန်စည်ကို ထုတ်လုပ်စဉ်၊ တင်သွင်းစဉ်တွင် ထုတ်လုပ်သူ ၊ တင်သွင်းသူထံမှ တိုက်ရိုက်ကောက်ခံခြင်း ဖြစ်ပါသည်။ အထူးကုန်စည် ထုတ်လုပ်ရောင်းချသူများအနေဖြင့် မိမိတို့ ထုတ်လုပ်သည့် ကုန်စည်အမျိုးအစားအလိုက်၊ အရွယ်အစားအလိုက် ထုတ်လုပ်ရောင်းချသည့် ကုန်စည်ပမာဏပေါ်တွင် ကျသင့်အခွန်ငွေကို လစဉ်ပေးသွင်းရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ကုန်စည်တင်သွင်းသူ များအနေဖြင့်လည်း ကုန်စည်ကို ရွေးယူခြင်းမပြုမီ အကောက်ခွန်နှင့်အတူ တစ်ပါတည်း ပေးဆောင်ရ ပါမည်။

၆။ လုပ်ငန်းရှင်များအနေဖြင့် သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ထားခြင်း မရှိသော သို့မဟုတ် မှန်ကန်စွာ ကပ်နှိပ်ထားသော သို့မဟုတ် လွဲမှားစွာကပ်နှိပ်ထားသော အထူး ကုန်စည်များကို ဝယ်ယူခြင်း သို့မဟုတ် လက်ဝယ်ထားခြင်း သို့မဟုတ် ရရှိပိုင်ဆိုင်ခြင်းများ မပြုလုပ် ကြရန် လိုအပ်ပါသည်။ ယင်းသို့မဟုတ်ပါက အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) အရ ယင်း

ကုန်စည်တန်ဖိုး၏ ၁၀၀ ရာခိုင်နှုန်းဒဏ်ကြေးငွေကို ပေးဆောင်ရမည့်အပြင် ယင်းအထူးကုန်စည်များကို ပြည်သူ့ဘဏ္ဍာအဖြစ် သိမ်းယူခြင်းခံရပါမည်။ အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ရန် ပျက်ကွက်သော ကုန်စည် ထုတ်လုပ်သူသည် အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂၊ ပုဒ်မခွဲ(စ) အရ အထူးကုန်စည်တန်ဖိုး၏ ၅၀ ရာခိုင်နှုန်းဖြစ်သော ဒဏ်ကြေးငွေကို ပေးဆောင်ရမည် ဖြစ်ပါသည်။

၇။ ဤလိုက်နာကျင့်သုံးရန်သတ်မှတ်ချက်ကို ပိုမိုရှင်းလင်းစွာသိရှိနိုင်ရန် အောက်ပါဥပမာဖြစ်စဉ် များဖြင့် ရှင်းလင်းဖော်ပြပါသည် -

(က) နမူနာ-၁

(၁) ဖြစ်စဉ်။ A ကုမ္ပဏီသည် Liquor(Moon) အရက်နှင့် Liquor(Sun) အရက် ၂ မျိုး ထုတ်လုပ်ပါသည်။ ၂၀၁၈-၂၀၁၉ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွက် Liquor (Moon) ၁၀၀၀ ကျပ်တန် ၁လီတာပုလင်းအတွက် တန်ဖိုးအဆင့်သတ်မှတ်ချက်အရ ကျသင့်အထူးကုန်စည်ခွန် ၁၂၂ ကျပ်၊ Liquor(Sun) ၂၅၀၀ ကျပ်တန် ၁လီတာ ပုလင်းအတွက် တန်ဖိုးအဆင့် သတ်မှတ်ချက်အရ ကျသင့်အထူးကုန်စည်ခွန် ၆၀၉ ကျပ် ဖြစ်ပါသည်။ ကုမ္ပဏီသည် ၂၀၁၈ခုနှစ်၊ ဧပြီလအတွင်း Liquor (Moon) ၁လီတာပုလင်း ၁၀၀,၀၀၀ နှင့် Liquor (Sun) ၁လီတာ ပုလင်း ၂၀၀,၀၀၀ ထုတ်လုပ်၍ ဦးဖြူထံသို့ ရောင်းချပါသည်။

ကုမ္ပဏီက ထုတ်လုပ်ရောင်းချမှုအရ အမှန်တကယ်ပေးဆောင်ရမည့် အထူး ကုန်စည်ခွန်

အရက် ၁လီတာပုလင်း ၁၀၀,၀၀၀ x ၁၂၂ ကျပ်	=	၁၂,၂၀၀,၀၀၀ ကျပ်
အရက် ၁လီတာပုလင်း ၂၀၀,၀၀၀ x ၆၀၉ ကျပ်	=	၁၂၁,၈၀၀,၀၀၀ ကျပ်
စုစုပေါင်းကျသင့်အထူးကုန်စည်ခွန်	=	၁၃၄,၀၀၀,၀၀၀ ကျပ်

အခွန်အမှတ်တံဆိပ်လွှဲမှားစွာကပ်နှိပ်မှုအရ ပေးဆောင်ခဲ့သည့်အထူးကုန်စည်ခွန်

အရက် ၁လီတာပုလင်း ၁၀၀,၀၀၀ x ၆၀၉ ကျပ်	=	၆၀,၉၀၀,၀၀၀ ကျပ်
အရက် ၁လီတာပုလင်း ၂၀၀,၀၀၀ x ၁၂၂ကျပ်	=	၂၄,၄၀၀,၀၀၀ ကျပ်
စုစုပေါင်းပေးသွင်းသည့်အထူးကုန်စည်ခွန်	=	၈၅,၃၀၀,၀၀၀ ကျပ်

(၂) လိုက်နာကျင့်သုံးရန် သတ်မှတ်ချက်ကို ကျင့်သုံးခြင်း။ ဦးဖြူသည် A ကုမ္ပဏီ ထံမှ ဝယ်ယူသယ်ဆောင်လာစဉ် မျှော I Tax Certificate I ပုံစံ ပတာခ(ကသခ)-၃၁၊ ပုံစံ ပတာခ (အထခ)-၂၀ တို့ကို တောင်းခံရမည့်အပြင် အထူးကုန်စည်ခွန် အခွန်

အမှတ်တံဆိပ် မှန်ကန်စွာ ကပ်နှိပ်ထားခြင်းရှိ/ မရှိ စိစစ်ရန် လိုအပ်ပါသည်။ အထက်ပါအတိုင်း အခွန်အမှတ်တံဆိပ် လွဲမှားစွာ ကပ်နှိပ်ထားသည့် အထူးကုန်စည်များကို ဝယ်ယူသယ်ဆောင်လာစဉ် အထူးကုန်စည်ခွန် ရှာဖွေသိမ်းဆည်းရေးအဖွဲ့က စစ်ဆေးတွေ့ရှိပါက အခွန်အမှတ်တံဆိပ် ကပ်နှိပ်ထားခြင်းမရှိသော ကုန်စည်အဖြစ် မှတ်ယူသိမ်းဆည်း၍ အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂(ဂ) နှင့် ၂၂(စ) တို့ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ ပြည်သူ့ဘဏ္ဍာအဖြစ် သိမ်းယူခြင်း၊ လက်ဝယ်ရှိသူ ဦးဖြူနှင့် ထုတ်လုပ်သူ A ကုမ္ပဏီတို့သည် ဒဏ်ကြေးငွေတပ်ရိုက်ခြင်းခံရမည် ဖြစ်ပါသည်။

(၃) ဒဏ်ကြေးငွေများ တွက်ချက်ခြင်း

အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ (ဂ) အရ ဦးဖြူအနေဖြင့် ပျက်ကွက်မှုအတွက် ယင်းကုန်စည်တန်ဖိုး၏ ၁၀၀ ရာခိုင်နှုန်းဖြစ်သည့် အောက်ပါဒဏ်ကြေးငွေ ပမာဏကို ပေးဆောင်ရမည် ဖြစ်ပါသည် -

အရက် ၁လီတာပုလင်း ၁၀၀,၀၀၀ x ၁ပုလင်း တန်ဖိုး ၁၀၀၀ ကျပ် = ၁၀၀,၀၀၀,၀၀၀ ကျပ်

အရက်၁လီတာပုလင်း ၂၀၀,၀၀၀ x ၁ပုလင်း တန်ဖိုး ၂၅၀၀ ကျပ် = ၅၀၀,၀၀၀,၀၀၀ ကျပ်

စုစုပေါင်း ပေးဆောင်ရမည့်ဒဏ်ငွေ = ၆၀၀,၀၀၀,၀၀၀ ကျပ်

အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ (စ) အရ A ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် ပျက်ကွက်မှုအတွက် ယင်းကုန်စည်တန်ဖိုး၏ ၅၀ ရာခိုင်နှုန်းဖြစ်သည့် အောက်ပါဒဏ်ကြေးငွေ ပမာဏကို ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည် -

အရက် ၁လီတာပုလင်း ၁၀၀,၀၀၀ x ၁ပုလင်း တန်ဖိုး ၁၀၀၀ ကျပ် x ၅၀ % = ၅၀၀,၀၀၀,၀၀၀ ကျပ်

အရက်၁လီတာပုလင်း ၂၀၀,၀၀၀ x ၁ပုလင်း တန်ဖိုး ၂၅၀၀ ကျပ် x ၅၀ % = ၂၅၀,၀၀၀,၀၀၀ ကျပ်

စုစုပေါင်း ပေးဆောင်ရမည့်ဒဏ်ငွေ = ၇၅၀,၀၀၀,၀၀၀ ကျပ်

(ခ) နမူနာ-၂

(၁) ဖြစ်စဉ်။ A ကုမ္ပဏီသည် အထူးကုန်စည်ခွန် အခွန်အမှတ်တံဆိပ်များ လျော့နည်းစွာ သို့မဟုတ် လွဲမှားစွာ ကပ်နှိပ်၍ ထုတ်လုပ်ရောင်းချခဲ့သည့်

အတွက် အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ (စ) အရ ပြစ်ဒဏ်တပ်ရိုက်ခံခဲ့ရပြီး ဖြစ်သည်။ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွင်း အထူးကုန်စည်ခွန်နှင့် ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်တို့ကို လစဉ်ပေးဆောင်ခဲ့သော်လည်း အခွန်အမှတ်တံဆိပ် လွဲမှားစွာ ကပ်နှိပ်၍ ထုတ်လုပ်ရောင်းချခဲ့သည့် အချက်အလက်များအတိုင်း အထူးကုန်စည်ခွန် သုံးလပတ်ကြေညာလွှာ တင်သွင်းကြောင်း၊ ဘဏ္ဍာနှစ်ကုန်ဆုံးပြီးနောက် တင်သွင်းသည့် နှစ်ချုပ်ကုန်ရောင်းကြေညာလွှာနှင့် ဝင်ငွေကြေညာလွှာတို့တွင် လည်း အဆိုပါလွဲမှားသည့် စာရင်းအချက်အလက်များ တင်သွင်းခဲ့ကြောင်း မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးမှ အပြီးသတ်စည်းကြပ်မှု ဆောင်ရွက်ချိန်တွင်လည်း ကောင်း၊ ကုမ္ပဏီသို့ အခွန်စာရင်းစစ်ဆေးချိန် သို့မဟုတ် သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့များမှ ဝင်ရောက်စစ်ဆေးချိန်တွင်လည်းကောင်း စိစစ်တွေ့ရှိခဲ့သည်။

(၂) လိုက်နာကျင့်သုံးရန် သတ်မှတ်ချက်ကို ကျင့်သုံးခြင်း။ A ကုမ္ပဏီအနေဖြင့် မြို့နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူးက အပြီးသတ်စည်းကြပ်မှု ဆောင်ရွက်ချိန် သို့မဟုတ် ကုမ္ပဏီသို့ အခွန်စာရင်းစစ်ဆေးချိန် သို့မဟုတ် သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့များမှ ဝင်ရောက်စစ်ဆေးချိန်၌ အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ ပါ ပုဒ်မခွဲ တစ်ခုခု အရ ဒဏ်ကြေးပေးဆောင်ပြီးဖြစ်သော်လည်း အထူးကုန်စည်ခွန် သုံးလပတ် အလိုက် စည်းကြပ်မှုခံယူရာတွင် အထူးကုန်စည်ခွန်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ စာရင်းများ မှန်ကန်စွာ တင်ပြခြင်းမရှိခဲ့သည့်အတွက်လည်းကောင်း၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ်ကုန်ဆုံး ပြီးနောက် တင်သွင်းသည့်နှစ်ချုပ်ကုန်ရောင်းကြေညာလွှာနှင့် ဝင်ငွေကြေညာလွှာ တို့တွင်လည်း စာရင်းများ ပြည့်စုံမှန်ကန်စွာ တင်သွင်းရန် ပျက်ကွက်ခဲ့သည့် အတွက်လည်းကောင်း အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၁၉၊ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန် ဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၇ နှင့် ဝင်ငွေခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၁ တို့အရ စည်းကြပ်မှု သို့မဟုတ် ပြန်လည်စည်းကြပ်မှု ခံရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ပြင် အထက်ပါပျက်ကွက်မှုများ အတွက် အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၃၊ ၂၄၊ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းခွန်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၂၊ ဝင်ငွေခွန် ဥပဒေပုဒ်မ ၄၇ တို့ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ A ကုမ္ပဏီသည် ဒဏ်ကြေးငွေတပ်ရိုက်ခြင်းခံရမည်ဖြစ်ပြီး တရားစွဲဆိုခြင်းခံရနိုင်ဖွယ် ရှိပါသည်။


(ဂ) နမူနာ - ၃

(၁) ဖြစ်စဉ်။ ဦးဘသည် အဖျော်ယမကာမျိုးစုံစတိုး (liquor house) ဆိုင်ပိုင်ရှင် တစ်ဦးဖြစ်ပြီး ၎င်းပိုင်ဆိုင်သောဆိုင်တွင် အရက်ပုလင်းများကို ရောင်းချလျက် ရှိသည်။ ရှာဖွေသိမ်းဆည်းရေးအဖွဲ့က ဦးဘ၏အရောင်းဆိုင် သို့မဟုတ်

သို့လျှောက်ရုံတွင် သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ထားခြင်းမရှိသော အရက်ပုလင်းများ လက်ဝယ်ထားရှိကြောင်း စစ်ဆေးတွေ့ရှိခဲ့သည်။

(၂) လိုက်နာကျင့်သုံးရန် သတ်မှတ်ချက်ကို ကျင့်သုံးခြင်း။ ဦးဘသည် အရက်ပုလင်းများတွင် အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ထားခြင်း ရှိ/မရှိ သို့မဟုတ် မှန်ကန်စွာ ကပ်နှိပ်ထားခြင်း ရှိ/မရှိ သို့မဟုတ် လွဲမှားစွာကပ်နှိပ်ထားခြင်း ရှိ/ မရှိ စိစစ်ပြီးမှ ဝယ်ယူ၍ သို့လျှောက်ခြင်း/ ရောင်းချခြင်း ဆောင်ရွက်သင့်ပါသည်။ သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ အခွန်အမှတ်တံဆိပ် ကပ်နှိပ်ထားခြင်းမရှိသည့် အရက်ပုလင်းများကို ရှာဖွေသိမ်းဆည်းရေးအဖွဲ့က ဦးဘ၏အရောင်းဆိုင် သို့မဟုတ် သို့လျှောက်ရုံတွင် စစ်ဆေးတွေ့ရှိပါက ဦးဘသည် အခွန်မပေးဆောင်ရသေးသော အထူးကုန်စည်ကို လက်ဝယ်ထားရှိသူဖြစ်သည့်အတွက် အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ (ဂ) အရ ကုန်စည်တန်ဖိုး၏ ၁၀ရာခိုင်နှုန်း ပေးဆောင်ရမည့်အပြင် ယင်းကုန်စည်များကို ပြည်သူ့ဘဏ္ဍာအဖြစ် သိမ်းယူခြင်းခံရမည်ဖြစ်ပါသည်။ အရက်ကုန်စည်ထုတ်လုပ်သူအနေဖြင့်လည်း အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ (စ) အရ သတ်မှတ်အခွန်အမှတ်တံဆိပ်ကပ်နှိပ်ပေးရန်ပျက်ကွက်ခြင်းအတွက် တွေ့ရှိသည့်အထူးကုန်စည်တန်ဖိုး၏ ၅၀ရာခိုင်နှုန်း ဒဏ်ကြေးငွေ ပေးဆောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

၈။ ဤလိုက်နာကျင့်သုံးရန်သတ်မှတ်ချက်ကို လက်မှတ်ရေးထိုးထုတ်ပြန်လိုက်သည်။

  
( မင်းထွဋ် )  
ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်  
၈/

စာအမှတ်၊ ၁(၂) / ဥစ-၁/ ပတခ/ ၂၀၁၉(၇၇၁၆)  
ရက် စွဲ၊ ၂၀၁၉ ခုနှစ် ဇူလိုင်လ ၁၀ ရက်

ဖြန့်ဝေခြင်း  
မြန်မာနိုင်ငံစာရင်းကောင်စီ

ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်၊ ပုံနှိပ်ရေးနှင့် ထုတ်ဝေရေးဦးစီးဌာန

မြန်မာနိုင်ငံပြန်တမ်းတွင်  
ထည့်သွင်းကြေညာပေးပါရန်  
မေတ္တာရပ်ခံပေးပို့ပါသည်။

ဒုတိယညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်(အားလုံး)

ဌာနခွဲညွှန်ကြားရေးမှူး(အားလုံး)

ဌာနမှူးအခွန်ထမ်းကြီးများဆိုင်ရာအခွန်ရုံး

ဌာနမှူးအလယ်အလတ်အခွန်ထမ်းများဆိုင်ရာအခွန်ရုံးများ

တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အခွန်ဦးစီးဌာနမှူး(အားလုံး)

ပြည်ထောင်စုနယ်မြေအခွန်ဦးစီးဌာနမှူး

မြန်မာနိုင်ငံလက်မှတ်ရပြည်သူ့စာရင်းကိုင်များအသင်း

မြန်မာနိုင်ငံကုန်သည်များနှင့် စက်မှုလက်မှုလုပ်ငန်းရှင်များအသင်း



သက်ဆိုင်ရာအခွန်ထမ်း  
များကို အသိပေးရှင်းလင်း  
ရန်ညွှန်ကြားပေးပို့ပါသည်။

မိတ္တူကို

ရုံးလက်ခံ

မျှောစာတွဲ